
  وظیفه حکمرانی کاهش آلام 
شهروندی است

علی اکبر گرجی ازندریانی، مدیر عامل انجمن حقوق 
اساسی در نشست »حق اعتراض ؛ خشونت پرهیزی و 
گفت وگو بر مدار خیر عمومی« با تبیین گونه های زمامداری  
و در توصیف مولفه های حکمرانی شایسته اظهار کرد: 
»حکمرانی که مفهوم و نظریه حقوق و آزادی ها را برای 
انسان  به رسمیت نمی شناسد، نقطه مقابل حکمرانی شایسته 
است.  او با بیان اینکه »نخستین شاخص سنجش شایستگی، 
نقش حکومت ها در کاهش یا افزایش دردها و رنج های مردم 
است« افزود : »حکومتی که به میزان قابل توجهی رنج بودن 
را برای همگان مردم کاسته باشد، شایسته  است. «او گفت: 
»وظیفه حکمرانی کاهش آلام شهروندی است. « او در تبیین 
ریشه اصلی بحران ها گفت: »نظام سیاسی باید به صورت 
سیستماتیک به حق ها و آزادی ها، بنیادین احترام بگذارد. 
بنیادی ترین حق، حق حیات و کرامت انسانی است. رسالت 
حکمرانی هم صیانت از جان و مال شهروندان است.او  اضافه 
کرد: »باید صدای مطالبات شهروندان را بهنگام شنید. نسل 
ما برای این که نقد کوچک را بیان کند، هزاران بار آن را در 
لفافه می پیچید و آخر هم کسی نمی فهمید چه می گوییم، 
اما این نسل بدون هیچ نقاب سخن می گوید و مطالبات خود 
را فریاد می زند. مطمئنم این نسل ایران را می سازد. اگر بدون 
تعصب خود را با مطالبات نسل نو هماهنگ کنیم اتفاق های 
مبارکی رخ می دهد.« او عمل نکردن به وعده های داده شده 
را در چرایی بحران اخیر موثر دانست و ادامه داد: »وقتی 
کاندیداها در ایام انتخابات برای رسیدن به عرصه قدرت 
وعده می دهند ولی  به  وعده ها خود عمل نمی کنند، این نوع 
از حکمرانی با موازین مردم سالار سازگار نیست«.اوافزود: 
»آشتی با مفهوم انسان مدرن و خردمند و به روزرسانی 
ساختارها و باورها برای درک زیستن در زمانه و توجه به 
اراده و خواست مردم ضرورت حیاتی دارد. در غیر این صورت 
و به طور طبیعی، شکاف بین دولت و ملت پدیدار  می شود.«

 آرمان ملی: استان سیستان و بلوچستان 
لحاظ  به  و  است  ایران  از خاک  بخشی 
مشمولیت خاکی، تفاوتی با سایر نقاط کشور 
ایران ندارد. اما تفاوت های دیگری دارد که 
سال هاست طعم درد را به بومیان این منطقه 
چشانده است. در بلوچستان بیکاری بیداد 
می کند. مردان به ناچار به سوخت بری و 
قاچاق آن روی می آورند. زنان سوزن می زنند 
تا شاید درآمدی در کنار یارانه ای که هر ماه 
به حساب خانواده ها واریز می شود، داشته 
باشند. برخی خانواده ها در مناطقی از خاک 
بلوچستان، تنها با همین یارانه ها زندگی را 
می گذرانند. روستاها آب ندارند و با تانکر 
برای آن ها آب برده می شود. گاهی در یک 
روستا ممکن است یک شتر و دو گاو لاغر 
ببینید یا حتی آن را هم نبینید و این تمام  
دارایی دامی روستاست. کشاورزی نابود شده 
و میوه از پاکستان و البته با قیمت های بالا وارد 
می شود. آدم های بسیاری شناسنامه ندارند. 
کودکان میل بسیاری به پیشرفت دارند و از 
بهره هوشی بالایی برخوردارند. با این همه 
با مشکلات بسیاری برای سرویس مدارس 
مواجه اند چراکه روستاها تنها تحصیلات 
ابتدایی را پوشش می دهند. مشکل رفتن به 
مدرسه ای خارج از روستا که باید با پای پیاده 
صورت بگیرد یا با سوار شدن بر ماشین های 
سوختکش که متعلق به دانش آموزان پسر 
است و دانش آموزان دختر هم که به دلیل 
اتمام تحصیلات  از  بعد  مشکل سرویس 
ابتدایی باید در خانه های خود بمانند. بسیاری 
از کودکان دریا را ندیده اند. همین دریایی 
که در چند قدمی آنهاست؛ دریای عمان. 
مشکلات مردم بلوچستان تمامی ندارد و 
اگر قرار بر ذکر تک تکشان باشد طوماری 
بلندبالا باید تهیه کرد. نکته ای که باید در 
این مقال به آن اشاره کرد این است که این 
مردمان آرام و محجوب که با وجود این همه 
محرمیت، درک و آگاهی بالایی از شرایط 
اجتماعی و سیاسی جامعه،  کشور و شرایط 
بین الملل دارند، همواره در تمام دوره های 
انتخاباتی این کشور شرکت کرده و همیشه 
بالاترین آمار شرکت در انتخابات را داشته اند. 
به این دلیل که تا به حال ، همواره امیدوار به 
تغییر بوده اند. امید داشتن و صبر برای اینکه 
در کنار سایر هموطنان خود در جای جای 
ایران، در آسایش و آرامش زندگی کنند. بحث 
فعلی نه در مورد رأی دادن قوم بلوچ و نه در 
خصوص التهابات زندگی شان و نه حتی عدم 
ارج نهادن به صبرشان در همه این سال ها 
نبوده که می خواهیم در مورد کودکان بلوچ و 
مشکلات و جسمی که از کودکی تا بزرگسالی 
با خودشان حمل می کنند، صحبت کنیم. 
کودکانی خندان با دندان های سفید درشت 
که اگر به بلوچستان رفته باشید، هرجا که 
باشند به استقبال شما می آیند و پر اند از 
جنب و خروش و خنده. حال چه کپرنشین 
باشند چه در خانه های خشتی و گلی روزگار 
بگذرانند و چه در روستاها خانه ای معمولی 
داشته باشند. آنچه در میان تمام مهربانی، 
ذکاوت و ادب این کودکان توجه شما را به خود 
جلب می کند، ممکن است سرفه های پی درپی 
آن ها باشد. خانواده های این کودکان به ویژه 
در محدوده های کپرنشین ها و خانه های 
خشتی و گلی، می گویند که بچه ها عفونت 
گرفته اند و توجه شما به سرفه های مقطعی 
کودکان خاک گرفته، میان خنده هایشان 
جلب می شود. یک مشکل قابل توجه دیگر 
که کودکان بلوچ با آن درگیرند، »تالاسمی« 
است. محدودیت های غذایی و فقر آهن 

و غیره، تالاسمی و کم خونی را به بخشی 
از میراث این کودکان زیبا رور بدل کرده.  
حالا اما بعد از مدت های مدید که بسیاری 
از خانواده های بلوچ، درگیر کم خونی و انواع 
تالاسمی هستند، برخی رسانه ها به وضعیت 
افزایش آمار فوتی های بیماران تالاسمی در 
استان سیستان و بلوچستان نظری انداخته اند 
و البته پیش از همه مقصر را تحریم داروهای 
هیات مدیره  رئیس  دانسته اند.  وارداتی 
انجمن تالاسمی استان سیستان با اشاره به 
اینکه بیشترین آمار بیماران تالاسمی برای 
جنوب و در شهرستان های چابهار، ایرانشهر، 
سراوان و زاهدان هستند، گفته: در سیستان 
و بلوچستان مشکل بیماران بدون شناسنامه 
را که 150 نفرند را هم داریم و این بیماران در 
روستاهای دور افتاده و مرزی متولد شده اند 
که شناسنامه  ندارند. این بیماران هزینه 
تزریق خون و حتی رفت و آمد به مراکز 
درمانی هم ندارند. تزریق هر کیسه خون برای 
آنها به صورت آزاد 250 هزار تومان است. با 
توجه به شرایط سنی بیماران در ماه حداقل 2 
بار باید خون تزریق کنند و به دلیل فقر مالی 
نمی توانند دارو را به صورت آزاد بپردازند و این 
افراد بیمارانی هستند که به اصطلاح به آنها 
محکوم به مرگ  می گوییم زیرا ما در انجمن به 
دلیل محدودیت های مالی به سختی می توانیم 
هزینه تزریق خون بسیاری از آنها را بپردازیم، 
از این رو بیشترشان به دلیل نداشتن هزینه 

درمان و بیمه، جانشان را از دست می دهند. 
 فقط می خواهیم زنده بمانیم!

خبرگزاری ایلنا به همین بهانه در گزارشی 
با چند نفر از مبتلایان به تالاسمی در استان 
سیستان و بلوچستان گفت وگو کرده است 
که به این شرح است؛ عاطفه نقش بندی 
یکی از بیماران مبتلا به تالاسمی در استان 
سیستان و بلوچستان است. او با تاکید بر اینکه 
بیشترین آمار بیماران تالاسمی در سطح 
کشور متعلق به استان سیستان و بلوچستان 
است، گفته است که »به همین دلیل گاهی 
دچار کمبود و بحران خون می شویم که با 
فراخوان از طریق خانواده ها، جوانان فامیل به 
ما خون اهدا می کنند که به صورت مقطعی این 
مشکل برطرف می شود. اما برای دارو بحران ما 
شدیدتر است و متأسفانه از سال 97 تاکنون 
داروهای مان کمیاب و نایاب شده اند.« او ادامه 
داده: »ما بیماران تالاسمی برای آهن زدایی نیاز 
مداوم به دارو و به خصوص به دفترال، داریم. 
قبلا از طریق معاونت غذا و دارو و دانشکده 
علوم پزشکی با درخواست و اعتراض توانستیم 
تعدادی از این دارو را دریافت کنیم اما خیلی 
وقت است که دیگر این دارو به دست ما نرسیده 

و هر چند وقت یک بار این دارو در حالی بین 10 
الی 15 نفر توزیع می شود که فقط در زاهدان 
حدود یکهزار بیمار داریم.« این بیمار مبتلا به 
تالاسمی، گفته است »تعدادی از بیماران از 
روستاهای مجاور زاهدان برای دریافت خون به 
زاهدان مراجعه می کنند و با هر بار تزریق خون 
آهن فراوانی وارد بدن می شود که به داروی 
آهن زدایی نیاز دارند و اگر دارو مصرف نکنند 
اولین اندام هایی که دچار آسیب می شوند 
قلب، کبد و غدد هستند که الان 80 تا 85 
درصد این بیماران با خطرات و مشکلات جدی 
قلبی و کلیوی دست و پنجه نرم می کنند که 
آن هم به دلیل کمبود و نبود داروی با کیفیت 
است.« نقش بندی اضافه کرده: هم اکنون 
داروهای ساخت داخلی وارد بازار شده اند که 
ناچارا استفاده می کنیم که عوارض بدی هم 
دارند و من خودم یکی از آن افرادی هستم که 
حساسیت بسیار شدیدی به این داروها دارم. 
نقش بندی ادامه داده: به رغم اینکه بسیاری 
از ما تحصیلکرده و سهمیه شغلی داریم اما 
هیچکدام از ما را به دلیل بیماری مان استخدام 
نمی کنند. به ما می گویند که بیماری دارید و 
نمی توانید جایی مشغول به کار شوید. دوستم 
در یک مجموعه ای فعال بود که متأسفانه تا 
فهمیدند تالاسمی دارد عذرش را خواستند و 
به وی گفتند دیگر حق کار کردن ندارد.  ما برای 
کار و بسیاری از حقوق شهروندی مان مطالبه 
نکردیم ما فقط برای سلامتی که واقعا حق مان 
است تلاش می کنیم و تنها داروی با کیفیت 
می خواهیم که زنده بمانیم. ما  حتی نمی توانیم 
به گزینه ازدواج فکر کنیم. به نظرم اینها حق 
ماست و بسیار ناراحت کننده است. اگر پای 
درد دل تک تک بیماران تالاسمی بنشینید تنها 
خواسته مان داروی باکیفیت است. یکی دیگر 
از بیماران مبتلا به تالاسمی ساکن زاهدان نیز 
درباره مشکلات دارویی و درمانی اش، گفته: 
همه بیماران تالاسمی در استان و به خصوص 
بیماران گروه های خونی کمیاب با کمبود 
تزریق خون مواجهند. مدتی است این کمبود 
خون شدت گرفته و گاهی به دلیل نبود خون 
نوبت تزریق خون مان را به روزهای بعد موکول 
می کنند که این مشکل برای بیمارانی با شرایط 
فقر مالی و مسافت دور بسیار سخت تر می شود. 
این بیمار مبتلا به تالاسمی ادامه داده: برای 
تامین داروهای مان مشکلات زیادی داریم. 
به مصرف داروهای داخلی حساسیت دارم و 
چند وقت پیش پایم به شدت زخم شد. حتی 
همین داروهای ساخت داخلی مان نیز گاهی 
نداریم. داروی ال وان که قبلا فراوان بود اما 
در حال حاضر نایاب شده و من که ماهی 300 
تا از این قرص را باید مصرف کنم چند ماهی 

است 100 تا 160 تا از این قرص را می توانم 
تهیه کنم و باید به گونه ای آن را تقسیم و در 
طول ماه مصرف کنم تا وقتی دوباره این دارو به 
دستم می رسد با مشکل نبود دارو مواجه نشوم. 
گاهی هم اصلا نمی توان این دارو را در بازار پیدا 
کرد. یک بیمار مبتلا به تالاسمی دیگر هم در 
 +o این باره گفته: 34 ساله ام، گروه خونی ام
و بسیار کمیاب است بر اثر عوارض داروهای 
تولید داخلی مدام دست هایم زخم می شود و 
کلیه درد دارم.  داروهای تولید داخلی هم به 
دلیل سهمیه بندی بودن یا خیلی کم و یا اصلا 

به من نمی رسد.       
 کمبود خون همیشگی

اما رئیس هیات مدیره انجمن تالاسمی 
استان سیستان و بلوچستان هم در این 
باره گفته: »مشکل کمبود خون است که 
همیشگی است و با وجودی که بانک خون 
تلاش خود را انجام می دهد اما بازهم به 
دلیل تعداد زیاد بیماران تالاسمی، کلیوی، 
هموفیلی و تصادفات زیادی که در استان 
رخ می دهد مشکل کمبود خون سیستان 
و بلوچستان را پررنگ تر کرده است. وحید 
شهنوازی به مشکلات تحریم اشاره کرده 
و گفته: بیماران تالاسمی نوع یک )ماژور( 
استان 3 هزار و سیصد نفرند و پس از کمبود 
خون مشکلات دارویی این بیماران را داریم. 
داروهای وارداتی که هم اکنون به دلیل 
تحریم ها وارد نمی شود باعث مشکلاتی نه 
تنها برای بیماران این استان بلکه همه بیماران 
کشور شده و خود داروهای ایرانی که مواد 
اولیه شان از خارج وارد می شود شرکت های 
داروسازی را با مشکل روبه رو کرده است. به 
گفته شهنوازی: با توجه به سهمیه بندی شدن، 
کمبود و نبود دارو عوارض بسیار خطرناکی 
متوجه بیماران تالاسمی از جمله مشکلات 
استخوانی، غددی، قلبی و غیره به وجود 
می آورد. همه این مشکلات دست به دست 
هم داده و باعث مرگ بیمار در دوره نوجوانی 
و جوانی می شود. به نسبت گذشته آمار 
فوتی های بیماران تالاسمی بالا رفته است. 
بیماران ما بیشترشان فقیرند و از روستاهای 
دور دست با  فاصله ای بیش از 100 یا 200 
کیلومتر برای روند درمانی به مرکز استان 
مراجعه می کنند و تامین هزینه ها برای این 
افراد بسیار سنگین است. شهنوازی با بیان 
اینکه نه تنها انجمن بیماران تالاسمی در 
استان با کمبود منابع مالی مواجه است، بلکه 
همه انجمن های بیماران خاص این استان 
دچار مشکل هستند، اضافه کرده: در سیستان 
و بلوچستان همه انجمن های بیماران خاص 
وضعیت خوبی ندارند و کمک های مالی 
خیران به آنها بسیار محدود است.  رتق و فتق 
امور 3 هزار بیمار تالاسمی در 7 شهرستان 
استان که اکثرا فقیرند برای انجمن بسیار 
سنگین است. همه این بیماران برای روند 
درمانی باید به مرکز استان بیایند و هر 6 ماه 
یک بار نیاز به چک آپ های دوره ای دارند 
که متأسفانه تنها اگر بتوانند تزریق خون 
و معاینات عمومی شان را انجام می دهند. 
برای معاینات تخصصی در مرکز استان حتی 
مکانی برای اسکان هم ندارند که ما همه سعی 
و تلاش مان را می کنیم که بتوانیم از محل 
کمک های مردمی مهمانپذیری برای شان 
تهیه کنیم. او عنوان کرده: نیاز به ساخت یک 
خوابگاه مرکزی داریم که بتوانیم بیمارانی 
که از مناطق دور استان برای درمان مراجعه 
می کنند را برای چند روز اسکان بدهیم.  به 
دلیل بعد مسافتی و هزینه های زیاد بسیاری 

از بیماران روند درمانی شان را قطع کرده اند.
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فــــرارو

 گرانی دارو و کاهش خدمات 
داروخانه های ملکی تامین 

اجتماعی 
دبیر اجرایی خانه کارگر قزوین، گفت: تاکنون 
حدود سی درصد قانون کار اجرا شده و بیشتر 
کارفرمایان از اجرایی قانون کار طفره می روند. 
عیدعلی کریمی با تاکید بر اینکه موضوعاتی 
همانند گرانی دارو و کاهش خدمات داروخانه های 
ملکی تامین اجتماعی مشکلاتی است که باید 
مسئولان پیگیر حل آن باشند، افزود: متأسفانه 
در کنار همه مشکلات درمان، برخی مسئولین 
داروخانه های  شبانه  کردن  تعطیل  دنبال 
درمانگاه های ملکی تامین اجتماعی هستند و 
همچنین خبرهایی شنیده می شود که از طرف 
دانشگاه علوم پزشکی با واحد های تولیدکننده 
دارو نامه نگاری شده که به درمانگاه های تامین 
اجتماعی استان قزوین دارو نفروشند اما جامعه 
کارگری و بازنشسته کشور در برابر کسانی که 
قصد دارند با قانون شکنی با جان انسان ها بازی 
کنند ایستادگی می کند و تبعات آن متوجه 
دانشگاه علوم پزشکی قزوین است. کریمی در 
ادامه جلسه به موضوع واحد های تولید مشکل دار 
قزوین اشاره کرد و گفت: مدیرکل کار استان 
قزوین روز معارفه وعده کردند که نمی گذارند 
حق یک کارگر ضایع شود ولی در عمل ایشان 
بیشتر مدافع حقوق کارفرمایان بوده اند و حتی 
نگذاشته اند در حق یک کارفرما اجحاف شود. 
ایشان در حالی پیگیر حقوق کارگران نیستند 
که حتی مشاور خود را از نمایندگان کارفرمایان 
انتخاب کرده اند. او در ادامه درباره برگزاری مراسم 
سالروز تصویب قانون کار )29 آبان(، گفت: مراسم 
سالروز تصویب قانون کار را همانند سال های 
گذشته با مشارکت حداکثری جامعه کارگری و 

مسئولین برگزار خواهیم کرد. 

  خطر آلودگی 
آب های زیرزمینی 

»تورج فتحی«، معاون دفتر آب و خاک سازمان 
محیط زیست با بیان اینکه یکی از مهم ترین 
آلودگی های محل های دفع پسماند، آلودگی 
آب های زیر زمینی است، اظهار کرد: اگر الان 
ناسا تصاویری بگذارد از تشکیل ابر 5 کیلومتری 
گاز متان بر فراز متان باید گفت، آنقدری که 
آلودگی آب های زیرمینی به دلیل این پسماندها 
اهمیت دارد، تشکیل این ابر گاز متان اهمیت 
ندارد. او افزود: محل  های دفن زباله همواره یکی 
از عوامل آلوده کننده آب های زیرزمینی است. 
معمولا زباله ها چه در سایت های دائمی و چه 
در محل های موقت باشد، هر زمان انباشته و 
تلنبار شوند، شیرابه این زباله ها در بستر جایی 
که تخلیه می شوند به درون زمین و آبخوان ها 
نفوذ کرده و در نتیجه سفره های آب زیرزمینی را 
آلوده می کنند. فتحی یادآور شد: بیشتر شهرهای 
بزرگ کشور مانند تهران، قزوین، مشهد، اصفهان، 
ارومیه، تبریز و... در مناطق دشت قرار گرفته اند. 
در بیشتر مناطق دشتی آبخوان و سفره آب 
زیرزمینی وجود دارد، بنابراین وقتی وزارت نیرو به 
متقاضیان حفر چاه مجوز می دهد به این موضوع 
توجه کرده و عمده چاه ها در محدوده دشت ها 
حفر می شوند، چرا که در محدوده دشت ها آبخوان 
داریم و برای بهره برداری از آبخوان ها از طریق 
چاه یا قنات حفر می کنند. او ادامه داد: متأسفانه 
پایشی در محل های دفن زباله پایشی انجام نشده 
است. این وظیفه سازمان محیط زیست است و 
باید این کار را انجام دهد تا مشخص کند که چه 
سایتی بر روی آبخوان قرار دارد و آلاینده آب های 
زیرزمینی است. تقریبا محل دفن زباله ای در 
کشور نداریم که آب های زیرزمینی آن به لحاظ 
آلودگی پایش شده باشند. استثنائا در سال 99 
یک سری پروتکل ها به استان های کشور برای 
پایش این آب ها ابلاغ شد و ازآنها خواستیم که 
از شهرداری ها بخواهند این کار را انجام دهند. 
قزوین از جمله این شهرها بود که پایش را انجام 
داد و سایت دفن زباله محمدآباد قزوین آلاینده 
آب زیر زمینی بوده و شیرآبه های آن به آبخوان 
نفوذ کرده و آب زیرزمینی را آلوده کرده است. او 
تأکید کرد: شیرآبه، تمامی بافت سنگ ها و خاک 
دربرگیرنده آب های زیرزمینی را آلوده کرده و 
پیوندهای هیدروکسیلی را با مواد میزبان تشکیل 
داده و آلودگی ها تا سال های سال در این محیط 

باقی می ماند. 

 هشدار قوه قضائیه 
به اجاره دهندگان کارت ملی 

معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
قوه قضائیه از مردم خواست با توجه به مشاهده 
مواردی از سوءاستفاده دلالان از کارت ملی افراد 
برای خرید ارز با هدف سودجویی و تبعات این 
اقدام غیرقانونی برای دارنده کارت، دقت لازم 
را داشته باشند. با پیام هشدار معاونت اجتماعی 
و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه درباره 
سوءاستفاده دلالان از کارت ملی افراد برای خرید 
ارز و ارسال اطلاعات دارندگان کارت ملی به 
سازمان های هدفمندی یارانه ها و سازمان امور 
مالیاتی به نظر می رسد تبعات مالی برای این افراد 
در پیش خواهد بود. به گزارش همشهری آنلاین، 
در پیامکی که از روز گذشته معاونت اجتماعی و 
پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه ارسال کرده 
آمده است: هموطن گرامی، با توجه به مشاهده 
مواردی از سوءاستفاده دلالان از کارت ملی افراد 
برای خرید ارز با هدف سودجویی و تبعات این 
اقدام غیرقانونی برای دارنده کارت، دقت داشته 
باشید خرید ارز صرفا برای مصارف شخصی 

صورت گیرد.  

خبرهای کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

» آرمان ملی « افزایش آمار فوتی های مبتلا به تالاسمی در استان سیستان و بلوچستان را بررسی می کند 

بلوچستانداردازدردمیمیرد!
  استان سیستان و بلوچستان بیشترین آمار بیماران مبتلا به تالاسمی را در سطح کشور دارد اما آنچه این روزها نگران کننده است آمار فوتی های بیماران تالاسمی و کمبود داروهای آنان است 

  به گفته رئیس هیات مدیره انجمن تالاسمی استان سیستان و بلوچستان، مشکل کمبود خون در این استان همیشگی بوده است
  آمار فوتی های بیماران تالاسمی بالا رفته است؛ بیماران بدون شناسنامه ای که محکوم به مرگ اند 

هیات مدیره  جامه بزرگ، عضو  کیوان   
سازمان نظام صنفی رایانه ای )نصر( استان 
تهران می گوید این روزها دیگر چیزی به نام 
اینترنت نداریم و با تداوم این وضعیت هم 
اقتصاد دیجیتال را از دست می دهیم و هم از 
صنعت روز دنیا عقب می مانیم. او که با روابط 
عمومی سازمان نظام صنفی رایانه ای استان 
تهران مصاحبه می کرد، ادامه داد: »نتیجه 
این سیاست این است که در آینده، اقتصاد 
دیجیتال هم نخواهیم داشت و پیرو آن سایر 
صنایع کشور نیز در این شکاف دیجیتالی 
سال ها عقب  می افتند.« او با تاکید بر توسعه 
و تکمیل شبکه ملی اطلاعات به عنوان یک 
زیرساخت ضروری برای هر کشور، بیان کرد: 
»این شبکه بدون وجود اینترنت پایدار و 

دسترسی آزاد مردم و کسب و کارها به آن 
عقیم و بی فایده خواهد بود.« او گفت: »مگر 
می شود به دانشگاه ها و مدارس کسب و کار، 
انجمن های تخصصی علمی، نشریات معتبر 
بین المللی، افراد شاخص و تاثیرگذار بر صنایع 
گفت بیایید در پلتفرم های داخلی ما فعالیت 
کنید؟ مگر می توان به شرکای بین المللی 
گفت در پیام رسان های ایرانی فعالیت کنید؟« 
جامه بزرگ افزود: »بسیاری از ارتباطات روزانه 
کسب و کارها با شرکای تجاری بین المللی بر 
بستر همین شبکه های اجتماعی و پیام رسان ها 
صورت می گیرد.« عضو هیات مدیره سازمان 
نظام صنفی رایانه ای استان تهران بیان کرد: 
»به نظر می رسد از آنجا که فهم برخی از 
مسئولان از اقتصاد دیجیتال صرفاً محدود به 

شرکت های اینترنتی و خدمات عمومی است، 
تصور می کنند با داخلی کردن آنها مردم مجبور 
به استفاده از آن شده و نهایتا این فضا را کنترل  
می کنند. ولی واقعیت این است که اقتصاد 
دیجیتال فراتر از کسب و کارهای اینترنتی 
است و ظرفیت نقش آفرینی به عنوان پیشران 
توسعه سایر بخش های اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی کشور را داراست.« او ادامه داد: 
»انقلاب چهارم صنعتی که هیچ، عقب ماندگی 
صنایع کشور و بهره وری پایین آن مگر جز با 
نفوذ این فناوری ها در ذات صنعت قابل جبران 
است؟ این یعنی با تداوم وضع موجود، نه تنها 
کسب سهم 10 درصدی اقتصاد دیجیتال 
از کل اقتصاد کشور یک رویای است، بلکه 
اقتصاد دیجیتالی شده که می تواند تا30 درصد 

اقتصاد کشور را متحول کند نیز دست نیافتنی 
می شود.« او با ابراز تاسف از اینکه مسئولان 
مورد نظر ضرورتی هم برای تعامل با بخش 
خصوصی و نهادهای تخصصی برای چاره جویی 
و راهکار گزینی نمی بینند، گفت: »ماجرا صرفا 
به یک گفت وگوی یک طرفه و نهایتا دریافت 
سیاهه ای از مشکلات فنی تقلیل می یابد.« 
جامه بزرگ با تاکید بر اینکه در سازمان نظام 
صنفی رایانه ای استان تهران طرح دیدگاه ها، 
نقد و پیشنهاد سیاست ها و همچنین پیگیری 
تحقق خواسته های بخش خصوصی را وظیفه 
خود می دانیم، بیان کرد: »شبکه ملی اطلاعات 
یک لازم غیرکافی است که در نبود دسترسی 
آزاد به اینترنت و پلتفرم های بین المللی به یک 

امر زائد غیرکاربردی تبدیل می شود. « 

شبکه ملی اطلاعات بدون اینترنت آزاد امری زائد است

اکنون چیزی به نام اینترنت نداریم
   بدون فناوری هایی همچون رایانش ابری، هوش مصنوعی و اینترنت اشیا در بهترین حالت، یک نسل از صنایع دنیا عقب خواهیم ماند

 وام
نزدیک به 6 ماه است که برای دریافت وام پول به بانک سپه 
واریز کرده ام که قرار بود 3ماهه وام پرداخت کنند، اما الان به 
من می گویند از تهران وام ها را مسدود کردند. از مسئولان 
تقاضا داریم که فکری به حال مردم کنند با بستن جلوی وام ها 

مشکلات مردم را بیشتر می کنید؟!
کاظمی از اسلامشهر

بیمه بیکاری
به بهانه تعدیل نیرو و اخراج شدن از کار با سختی های فراوان 
بیمه بیکاری دریافت می کنم ولی در حال حاضر هر ماه باید 
منتظر واریز حقوق باشم که روز مشخصی ندارد و دیرتر از 
زمان قبلی واریز می شود از مسئولان تقاضا داریم که به فکر ما 

بیکارها هم باشند. 
مسعودی از تهران

راه اندازی بازار میوه و تره بار 
از شهرداری شهر پردیس درخواست داریم که بازار میوه و 
تره باری برای این منطقه راه اندازی کنند تا مشکلات اهالی این 
منطقه برای خرید حل شود. در حال حاضر برای خرید باید به 
شهر تهران بیاییم و بازار میوه و تره بار در این منطقه وجود ندارد. 

مولودی از پردیس

گرانی شکر
با افزایش قیمت شکر در بازار قیمت قند، شیرینی و نوشابه 
و کیک و.... گران شده است و در حال حاضر یک کیک برای 
کودکان می خواهیم خریداری کنیم زیر 10 هزار تومان نیست. 

از مسئولان تقاضا داریم که فکری به حال گرانی شکر کنند. 

یک شهروند از تهران 

ترافیک 
ساعت هفت صبح از میدان بهمن تا اول تونل توحید آنچنان 
ترافیک سنگینی بود که دقیقا یک ساعت و نیم طول کشید تا به 
تونل توحید برسیم ولی در این حدود اگر سه تا مامور راهنمایی 
و رانندگی در این مسیر بود مشکل حل می شد. اصولا در این 
روزهای پر ترافیک که این محدوده هر روز به این صورت است 
باید ماموران راهنمایی رانندگی کاری کنند که مردم به این 

ترافیک های سنگین و قفل شدن خیابان ها برخورد نکنند. 

عزیزی از تهران 

کارت خودرو
نزدیک به سه ماه است که خودرویی خریداری کرده ام و 
تمامی کارهای آن را انجام داده ام ولی هنوز کارت خودرو و 

کارت سوخت آن به منزل بنده فرستاده نشده است. 

حسنی از تهران 

گرانی دارو
برای خرید داروی آنتی بیوتیک داروخانه رفتم و با تعجب 
دیدم هر ورق کپسول را با قیمت چهل هزار تومان به فروش 
می رسانند وقتی اعتراض کردم اعلام کردند که با کمبود دارو 
مواجه هستیم می خواستم از مسئولان وزارت بهداشت بپرسم 

اگر کمبود دارو داریم ما باید دارو را گران خریداری کنیم؟!

محبی از تهران


